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Fitt-szülinap: 10 éves
a Mozdulj Nyíregyháza!

Fitt-szülinappal ünnepelték a Mozdulj Nyíregyháza!
egy évtizedes fennállását november 19-én a Continental
Arénában. Az ingyenes önkormányzati mozgásprogram-
sorozat születésnapi rendezvényén a sportfoglalkozások
mellett ingyenes egészségügyi szûréseket is kínáltak.

A Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ és az
Egészségügyi Alapellátási Központ közösen jelent meg a
Fitt-szülinapon. Rengeteg szûrõvizsgálatot biztosítottak
a standoknál. – A fiataloknak készültünk szorongás-, il-
letve depressziómérõ skálával, az idõseknek pedig Mini-
Mentál teszttel. Hajgyógyászattal, szemészeti szûrések-
kel, a védõnõi csapat pedig okostáblával, okosasztallal
várta az érdeklõdõket – nyilatkozta Nagyné Hermányos
Zsuzsa, a Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ igaz-
gatója. Az Élet Forrása Egyesület vércukorszint- és ko-
leszterinszint-méréssel, testösszetétel-vizsgálattal, diete-
tikai és szépségtanácsadással várta a lakosságot. – Jelzé-
seket, jelzett értékeket kapnak a hozzánk érkezõ páci-
ensek és elmondjuk nekik tanácsadásképpen, hogy hova
forduljanak, ha valamilyen érték eltér a normálistól –
mondta Kiss Hedvig, az egyesület elnöke.

Heti 40 foglalkozás a város 21 pontján
A második emeleten Fitt-vásárt is szerveztek, ahol töb-

bek között az egészséges életmóddal kapcsolatos élel-
miszereket, illetve természetes kozmetikumokat is lehe-
tett vásárolni. A Mozdulj Nyíregyháza! program 2013-
ban 12 helyszínen 12 mozgásformával indult el. – Közös
és hatékony együttmûködés eredménye az elmúlt tíz év,
amihez kellettek a nyíregyháziak, mára heti 40 foglalko-
záson vesznek részt a város 21 pontján – emlékezett vissza
Hornyák Enikõ, Nyíregyháza sportreferense.

Béres Alexandra egyik kedvence
Nyíregyháza

A fitneszedzõ, aki sok éve a nyíregyházi fitt-esemé-
nyek egyik vendége, két edzést is tartott, egy senior és
egy zsírégetõ jellegû, súlykontroll tornát. Azt javasolta,
az egészséges életmódhoz hetente négyszer, legalább egy
órát érdemes sportolni. – Nagyon sok helyen járok az or-
szágban, õszintén megmondom, hogy az egyik kedven-
cem ez a rendezvény. Mindenki nagyon ügyes, jó velük
haladni, mindig teljesen feltöltõdve megyek haza – nyi-
latkozta Béres Alexandra.

Ingyenes, értékes sportfoglalkozások

– 10 éves lett a Mozdulj Nyíregyháza!, Isten éltesse
még sok tíz évig! Induláskor fontos volt az a célkitûzés,
hogy a szabadidõsport az elsõ, és mindenki mozogjon
minél többet – mondta dr. Kovács Ferenc a köszöntõjé-
ben. – Az új nyíregyházi sportlétesítményeket ingyene-
sen használhatják a helyiek, járhatnak úszni, korcsolyázni,
lövészetre és számos más edzésre is a program keretében
– tette hozzá a polgármester. A születésnapi rendezvényrõl
a torta sem hiányozhatott, a sportolni vágyók, az okta-
tók, a különbözõ intézmények és sportlétesítmények ve-
zetõi közösen ünnepelték a Mozdulj Nyíregyháza! egy
évtizedes fennállását. Egyben megköszönték a közremû-
ködõk és az oktatók aktív közremûködését is (képünkön),
hiszen nélkülük nem lenne Mozdulj Nyíregyháza!

A félév következõ fitt-eseménye a Mikulás-futás
lesz december 2-án az Atlétikai Centrumban. (Rész-
letek az 5. oldalon.)

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Korszerûsítik a Búza téri Piac-
csarnok fûtési-hûtési rendszerét

A NYÍRVV Nonprofit Kft. megkezdte az üzemelte-
tésében lévõ Búza téri Piaccsarnok fûtési rendszeré-
nek korszerûsítését. A fejlesztés során a csarnokban
lévõ fûtési-hûtési rendszer energiatakarékos mûköd-
tetésének kialakítására kerül sor, így a munkálatok
során a légfüggöny és a hõcserélõk gazdaságos üze-
melésének megvalósítása a téli hónapokra, továbbá
a nyári idõszakra a helyiség hûtése és páramentesíté-
se is rendezõdik a most felszerelt klímaberendezé-
sek használatával. Cél a vásárlók és az árusok kom-
fortérzetének növelése, valamint a közüzemi díjak
költségeinek optimalizálása a bérlõk részére. A fej-
lesztõ munkálatok még az idei évben elkészülnek.

Folytatódik
a LED-csereprogram!

– Örömmel jelentem be, hogy folytatódik az in-
gyenes LED-csereprogram Nyíregyházán az önkor-
mányzat és a CYEB jóvoltából! Mindez azt jelenti,
hogy akik elsõ körben nem regisztráltak, vagy nem
sikeresen regisztráltak a www.ledcsere.hu weboldalon
keresztül, azok számára 2023. 12. 01-je és 2024. 01.
15-e között most újra lehetõség nyílik – jelentette be
hivatalos közösségi oldalán dr. Kovács Ferenc pol-
gármester. Ahogy arról korábban beszámoltunk, a
program elsõ része lezárult. Elsõ körben közel 3600-
an regisztráltak az ingyenes csereprogramra és 44 
000 db LED fényforrást osztottak ki. Sokak kérésére,
sikeres tárgyalások eredményeként a programot meg-
ismétlik. A városvezetés mindenkit arra biztat, éljen
a lehetõséggel!
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Médiasuli:  a diákok sokszor csodálkoznak rá,
milyen komoly munka folyik a Nyíregyházi Televízióban
Bár a középiskolások elvétve néznek hagyományos te-

levíziós mûsorokat, a televíziós mûsorkészítés, filmezés,
vágás, egyáltalán a mozgóképkészítés rendkívüli módon
érdekli õket. Ez derül ki azokon a látogatásokon, amelyek
során a középiskolások felkeresik a Nyíregyházi Televízi-
ót a Médiasuli program keretében. A fiatalok sok esetben
itt szembesülnek azzal, hogy a közösségi médián kívül is
van élet. A Nyíregyházi Televízió ráadásul ezeken a plat-
formokon is jelen van. A helyi televízió szívesen fogadja
a mozgóképkultúrával ismerkedõ diákokat.

Élõben az ország elõtt
Miló Mihály vezetõ operatõr tartott elõadást az Evangé-

likus Kossuth Lajos Gimnázium tanulóinak, hogy szinte
naponta fordul elõ, hogy a városban vagy a vármegyében
történt eseményekrõl élõben tudósítanak a Nyíregyházi Te-
levízió kollégái az M1 hírcsatornáján. Ám ezen túl a ’80-
as évek óta létezõ televíziós mûhely napi híradót készít,
beszámol a település és a környék legfontosabb politikai,
közéleti, kulturális, vagy éppen sporteseményeirõl.

egyházán is televízió, de hogy ilyen színvonalas, újdon-
ság volt számomra is – mondta a stúdiólátogatáson Kiss
Ábel 10. osztályos tanuló.

Más ezt így látni
A kossuthos diákok egy pályaorientációs nap keretében

jelentkeztek, hogy szeretnék megtekinteni a város televízi-
óját. A fiatalokat kísérõ pedagógusok azt mondják, rendkí-
vül fontos, hogy egy ilyen komoly, nagy múltú, jól felsze-
relt mûhely található a városban. – A tizedikes médiás osz-
tállyal jöttem el megnézni a Nyíregyházi Televíziót. Ná-
lunk is van egy greenbox lehetõség, illetve nagyon sok esz-
köz áll már rendelkezésre, amelyeknek nagy sikere van akár
nyílt napokon is. A gyerekek nagyon szeretik. Nagyon sok
mindent megtanulnak; vágást, kamerahasználatot, fotózást.
Ám teljesen más ezt élõben látni, ahol más kamerákkal
dolgoznak, profi felszereléssel. Láthatják, hogyan is készül
el egy híradó, illetve annyira sok információval gazdagod-
tak, amit bízok benne, hogy a késõbbiekben is tudnak ka-
matoztatni – nyilatkozta Tarnóczi Richárdné Dankó Ildikó,
az Evangélikus Kossuth Lajos Gimnázium pedagógusa.

A Nyíregyházi Televízió nyitva áll a látogatók elõtt.
Ráadásul a tévés mûhely mellett itt, a Város-Kép
Nonprofit Kft. nevû önkormányzati médiacégnél ké-
szül a Nyíregyházi Napló, és itt szerkesztik a város
hírportálját, a www.nyiregyhaza.hu oldalt is.

(Szerzõ: Z. Pintye Zsolt)

Ikrei születtek az Ukrajnából
mentett selyemmajomnak

Fehérpamacsos selyemmajom ikrek születtek a Nyír-
egyházi Állatparkban. A Brazíliában õshonos állatok
már megtekinthetõek a Nyíregyházi Állatpark Viktó-
ria-házában, ahol több más karmosmajom faj szom-
szédságában élnek.

Az ukrajnai háború rengeteg embert késztetett me-
nekülésre, sokan a háziállataikat sem hagyták hátra,
így került tavaly márciusban Kátya, a közönséges se-
lyemmajom is az országba, aki egy ukrán családdal
együtt lépte át a határt. Az emlõst a Nyíregyházi Ál-
latpark fogadta örökbe. Az akkor mindösszesen 14 cen-
timéteres, 200 grammos állatot folyamatos megfigye-
lés alatt tartották a park szakemberei és mivel kiváló
egészségi állapotban volt, 2022 tavaszán megkezdték
a párkeresést a számára. Végül Hollandiában találtak
egy hozzá hasonló korú, 5 éves hím egyedet. A két
állat összeszoktatása több lépésben zajlott, a majmocs-
kák összeismertetése sikeres volt, hiszen 2022 júliusa
óta elválaszthatatlanok egymástól és idén õsszel csa-
ládot alapítottak. Ikreik szeptember 30-án születtek,
már másfél hónaposak lesznek a kis állatok.

Tévés tartalmak más platformokon is
A mobiltelefonon felnõtt generációk egy részének min-

den újdonság, fõként azért, mert hagyományos tévét már
nem néznek, és alternatív forrásokból jutnak el hozzájuk
a hírek. – Remek az, hogy napi szinten vannak mûsorok,
amit mi is a YouTube-on megtalálunk, bármikor elérhetõ
módon. Eddig nem tudtam, csak annyit, hogy van Nyír-
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November 23-án tartották a Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Önkormányzata és a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vár-
megyei Kormányhivatal konzorciumi együttmûködésével
megvalósuló Nyíregyházi Foglalkoztatási Paktum projekt
zárórendezvényét a városháza Krúdy termében. A közel
4 milliárd forintos költségvetésû program célja a foglal-
koztatás hosszú távú fejlesztése volt. A résztvevõket dr.
Kovács Ferenc polgármester és Román István fõispán
köszöntötte.

A Nyíregyházi Foglalkoztatási Paktum program 2016
és 2023 közötti mûködése során számos munkát vállalni
szándékozó, hátrányos helyzetû álláskeresõ és inaktív
személy foglalkoztathatóságának javítását, nyílt munka-
erõ-piaci elhelyezkedését támogatta. A program valami-
vel több mint kétmilliárd forinttal indult, tavaly nyáron
300 millió, idén pedig másfél milliárd pluszforrást kapott
a kormánytól. A munkáltatóknak akár 100 százalékos
intenzitású támogatás igénybevételére is lehetõsége nyílt
a program keretében.

Vállalkozók és álláskeresõk segítése
A paktum keretében nyíregyházi székhelyû vállalko-

zásokat és nyíregyházi lakcímmel vagy tartózkodási
hellyel rendelkezõ, hátrányos helyzetû álláskeresõket
segítettek. A projekt szempontjából hátrányos helyzetû-
nek minõsültek a 25 év alatti fiatalok vagy a 30 év alatti
pályakezdõ álláskeresõk, a gyedrõl, gyesrõl vagy ápolási
díjról visszatérõk, vagy legalább egy gyermeket egyedül
nevelõ felnõttek, foglalkoztatást helyettesítõ támogatás-
ban részesülõk, tartós munkanélküliséggel veszélyezte-
tettek, megváltozott munkaképességû vagy roma nem-
zetiséghez tartozó személyek.

A nyíregyházi fiatalokat is megszólították
Zsel Emese, a Paktumiroda munkatársa kiemelte, a pak-

tum a megvalósítási idõszaka alatt nagyon példás együtt-
mûködéseket hozott létre, ezért rengeteg pozitív tapasz-

talattal és példás szakmai eredményekkel zárják a pro-
jektet. A program keretében alakult munkacsoportok szá-
mos sikert könyvelhetnek el. – Nagyon büszkék vagyunk
a szeptember 15-én megszervezett szakma fesztiválra.
Óriási rendezvény volt, több ezer diákot fogadott be a
Kossuth tér, és nagyon színvonalas szakmai konferencia
is kísérte ezt a napot.

Ifjúsági adatbázis: kapcsolat a várossal
– Az ifjúsági munkacsoport javaslatára elkészült egy

ifjúsági adatbázis, ami a jövõre tekintve is egy nagysze-
rû lehetõség lehet a munkáltatóknak, illetve a fiatalok
számára, akik már nem Nyíregyházán élnek, vagy most
jelenleg valamelyik nyíregyházi iskolában végzõsök, de
készülnek továbbtanulni. Ha regisztrálnak az adatbázis-
ba, nem veszítik el a várossal a kapcsolatot, hiszen akár
hírlevél formájában is tudjuk õket értesíteni, hogy mi-
lyen programlehetõségek és milyen álláslehetõségek lesz-
nek itt, a városban – nyilatkozta Zsel Emese.

Sikeresen zárult a Nyíregyházi Foglalkoztatási
Paktum program

tönzési programot is létrehoztak, amelynek elsõdleges
célja a gazdaság- és városfejlesztés volt. Dr. Kovács Fe-
renc polgármester kiemelte, nem tudnak róla, hogy or-
szágos szinten ilyen átfogó program, mint a paktum, bár-
hol máshol megvalósult volna, kiemelve a befektetés-
ösztönzést.

Példaértékû együttmûködés
– Kiemelném a befektetésösztönzést, amibõl létrejött

a nyíregyházi nagyfoglalkoztatók és a szakképzési cent-
rum együttmûködése. Ez országosan is példaértékû, ami-
nek a szakmai kifutása a szakma fesztiválig tartott, ez
egy egyedi program volt, ami megy tovább – mondta
beszédében a polgármester.

Befektetésösztönzõ fejlesztések
Az ipari park fejlesztése olyan beruházókat vonzott a

régióba, amelyek nemcsak munkahelyeket hoztak létre,
de hozzájárultak a gazdasági mutatók növekedéséhez is.
A város célja továbbra is a magasabb többletjövedelme-
ket biztosító, nagyobb hozzáadott értéket jelentõ befek-
tetések vonzása. Nyíregyháza, mint befektetési célpont,
több tekintetben is kedvezõ adottságokkal rendelkezik.
Kocsis László fõosztályvezetõ hozzátette, Nyíregyháza
elõtt hatalmas feladat áll munkaerõ tekintetében, min-

denkinek, aki szeretne dolgozni, munkát kívánnak bizto-
sítani, hozzájárulva a térség gazdasági fellendítéséhez,
foglalkoztatási szintjének és a lakosság életszínvonalá-
nak további növeléséhez.

(Szerzõ: Boros Rita)

Lezárult a vármegyei paktum is

Lezárult a vármegyei foglalkoztatási paktum pro-
jekt is. A november 16-i zárórendezvényen elhang-
zott: a kormányhivatallal konzorciumban megvaló-
sított program sikerességét és hatékonyságát igazol-
ja, hogy valamennyi indikátor a vállaláson felül va-
lósult meg. Az összességében több mint 2,6 milliárd
forint vissza nem térítendõ támogatásból megvalósu-
ló projekt az eddigi legnagyobb volt a vármegyei
önkormányzat életében. A cél a foglalkoztatási prog-
ramok támogatása mellett az álláskeresõk munkához
juttatása volt. A projekt keretében a munkáltatók
bértámogatást, bérköltség-támogatást és munkata-
pasztalat-szerzést segítõ bérköltség-támogatást vehet-
tek igénybe az elhelyezkedést segítendõ. A Paktum-
iroda összesen 31 Irányító Csoport ülést készített elõ
és szervezett meg, melynek során összesen 2536 fõ
vármegyei regisztrált álláskeresõ munkaerõigénye vo-
natkozásában hozott döntést. A kedvezményezett vár-
megyei önkormányzat önként vállalt feladata a he-
lyi termék- és szolgáltatásfejlesztés, valamint a
befektetésösztönzési és gazdaságfejlesztési tevékeny-
ség vármegyei koordinációja is volt.

Jóval kevesebb álláskeresõ
A zárórendezvényen szó esett a Szabolcs-Szatmár-

Bereg vármegye aktuális munkaerõ-piaci helyzeté-
rõl is, amellyel kapcsolatban Kocsis László, a kor-
mányhivatal Foglalkoztatás-Felügyeleti és Munkavé-
delmi Fõosztály fõosztályvezetõje elmondta, 2010-
hez képest nagymértékben csökkent a regisztrált ál-
láskeresõk száma. Kiemelte, a Nyíregyházi Foglal-
koztatási Paktum projekt megvalósítási idõszaka alatt
több mint 1000 cég részesült támogatásban, 3200 fõ
került kapcsolatba a foglalkoztatási szakterülettel és
2250 fõ tért vissza az elsõdleges munkaerõpiacra a
bértámogatásoknak köszönhetõen.

Értékteremtõ városi szervezet
Hangsúlyozta, a projekt, ha tovább mûködik, várme-

gyei szinten is gyümölcsözõ lehet. – Talán a teremben én
vagyok az egyetlen, aki járási, foglalkoztatási irányító-

csoporti betekintést is nyert a top-os programok tekinteté-
ben, láttam minden színtéren megvalósulni ezt a progra-
mot. Azt kell, hogy mondjam, a városi paktum egy iga-
zán kiemelkedõ szervezet, ami olyan értéket teremtett,
amit, ha tovább tudunk vinni, akkor a városon kívül a
megyének is hatalmas elõnyére fog válni – mondta Ko-
csis László fõosztályvezetõ.

A helyi termelõket is összefogták
A konzorcium a foglalkoztatás elõsegítése mellett a

helyi termék és szolgáltatás fejlesztésére, valamint a
befektetésösztönzésre is stratégiát dolgozott ki. A fejlesz-
tésnek köszönhetõen átfogó helyi termék- és szolgálta-
tásfejlesztési stratégia született meg. A helyben megter-
melt és helyben feldolgozott, valamint kézmûves termé-
keket Made in Nyíregyháza védjeggyel látták el, jelez-
ve ezzel is a garantált magas minõséget és színvonalat.
A védjegy garanciát nyújt a térség helyi termékeinek
magas minõségére vonatkozóan.

Made in Nyíregyháza
A cél az volt, hogy a helyi lakosság, a vásárlók, az

ide érkezõ turisták keressék és elõnyben részesítsék
a Made in Nyíregyháza logóval ellátott termékeket.
A helyi termelõk, bio- és nem bio gazdaságok, kéz-
mûvesek, hagyományos helyi termék készítõk, vala-
mint szolgáltatók/szolgáltatások a Nyíregyházi Fog-
lalkoztatási Paktum címû projekt elektronikus katasz-
teréhez is csatlakozhattak. Az adatbázisban való
megjelenést a térség minden helyi termelõje, gazda-
sága, szolgáltatója térítésmentesen vehette, illetve
veheti igénybe továbbra is.

Átfogó program
A város gazdasági fejlõdésének megtartása és a ver-

senyképesség javítása érdekében egy befektetésösz-
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Tartalékos katonák példamutató helytállása
Az Adaptive Hussars 2023 gyakorlaton vettek részt a Vattay ezred tagjai Kelet-Magyarországon

Mint arról múlt héten beszámoltunk, Orbán Viktor
miniszterelnök a nyíregyházi repülõtéren járt, az Adaptive
Hussars 23 többnemzeti országos hadgyakorlat egyik
helyszínén. Az MH 2. vitéz Vattay Antal Területvédelmi
Ezred azóta közreadott tájékoztatásából kiderült: õk is
jelentõs létszámmal vettek részt a hadgyakorlaton. A
katonák az MH Ludovika Zászlóalj 3. éves honvéd tiszt-
jelöltjeivel közösen hajtották végre a számukra megha-
tározott feladatokat. Mint Szidor Viktória hadnagy össze-
foglalójából kiderül, a parancsnok megköszönte helytál-
lásukat.

A tartalékosok egyhetes felkészítési idõszak után no-
vember 13-tól õrzés-védelmi és területbiztosítási felada-
tokat láttak el az északkeleti vármegyék kijelölt terüle-
tein. Az alakulathoz több mint hatvan honvéd tisztjelöl-
tet is átcsoportosítottak, akiknek lehetõségük nyílt arra,
hogy a gyakorlat során megismerjék a tartalékos rend-
szer sajátosságait és a mûveleti alakulatoktól eltérõ spe-
cifikumait.

Õrzés-védelem, ellenõrzés,
járõrszolgálat

– A tartalékos katonák õrzés-védelmi feladatokat lát-
tak el Szabolcs-Szatmár-Bereg, Hajdú-Bihar és Borsod-
Abaúj-Zemplén vármegye kijelölt területein, ahol töb-

bek között ellenõrzõ áteresztõ pontok üzemeltetését
és járõrszolgálati tevékenységet végeztek. A gyakor-
lat részét képezte, hogy a tartalékos katonák mellett
honvéd tisztjelöltek is jelen voltak szakaszparancsno-
ki, szakaszaltiszti, rajparancsnoki és rajparancsnok-
helyettesi beosztásokban. Az eddig megszerzett isme-

Szükség van a tartalékos erõre
A területvédelem az ország védelmének szerves ré-

szét képezi, ezért is fontos, hogy szükség esetén – hely-
ben – rendelkezésre álljon jól felkészített, kiképzett tar-
talékos erõ. A mostani gyakorlat során a tartalékos kato-
nák a saját lakóhelyük térségében teljesítettek szolgála-
tot, ezért a helyismeretük elõnyt jelent az eredményes
feladatvégrehajtás szempontjából. A területvédelmi ez-
red katonái õrzés-védelmi feladataik mellett részt vettek
a nyíregyházi repülõtéren az ejtõernyõs kiképzõ ugrás
biztosításában is.

„Készek a haza szolgálatára”
Vantal Zsolt ezredes, az alakulat parancsnoka a no-

vember 18-án befejezõdött szolgálat után megköszönte

reteik mellett lehetõségük nyílt kipróbálni, hogy pa-
rancsnokként hogyan tudnak reagálni az esetlegesen
bekövetkezõ nem várt helyzetekre is. Az így megszer-
zett tapasztalatok jó alapot képezhetnek késõbbi szol-
gálatukhoz is – mondta el Molnár Zoltán hadnagy, az
ezred 5. Területvédelmi Zászlóaljának szakaszparancs-
noka.

a honvéd tisztjelöltek és a tartalékos katonák részvéte-
lét, helytállását, felkészült szolgálatukat, amelyet a gya-
korlat során tanúsítottak. Beszédében kiemelte, hogy a
tartalékos katonák ismét bebizonyították, hogy polgári
életük mellett, szabadidejüket is feláldozva mindig ké-
szek a haza szolgálatára és számíthatnak rájuk a magyar
emberek. A parancsnok a köszöntõ után coinokat adott
át a kiemelkedõ teljesítményt nyújtó honvéd tisztjelöl-
tek és tartalékos katonák részére.

(Fotók: Szidor Viktória hadnagy
és Fehértói Mihály t. zászlós)
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Az Osztrák Köztársaság nemzeti ünnepe alkalmából
tartott fogadást dr. Barabás László tiszteletbeli konzul
november 16-án a városháza Krúdy termében. Az ese-
ményen jelen volt az Osztrák Kulturális Fórum budapes-
ti igazgatója is. A fogadás célja, hogy a nyíregyházi kö-
zösség megismerje az osztrák nemzeti ünnepet, és a tör-
ténelmen átívelõ partnerséget segítse elõ.

„Österreich ist frei!” – hangzott el 68 éve, amikor
október 26-án alkotmányba foglalták Ausztria örökös
semlegességét, ezzel a második világháború befejezé-
se után tíz évvel az ország visszanyerte teljes szuvere-
nitását.

Szoros összefüggésben
az ’56-os eseményekkel

Az oroszok azért tartották fenn Magyarországon a had-
seregeket, hogy az utánpótlási vonalakat Bécs vonalá-
ban megtartsák. 1955 végén elkezdtek kivonulni, ’56 õszé-
re vonult ki az összes harckocsi. Azok a mobilis egysé-
gek, melyek Ausztriából mentek keletre, még itt, az uk-
rán határ mentén álltak. Azért volt ilyen könnyû ezeket
az egységeket hazánkba behozni, eltiporva a forradal-
mat. Az orosz érdekszféra így itt maradt, mi pedig néz-
hettük a vasfüggönyt, Ausztria pedig fejlõdött – emelte
ki dr. Ulrich Attila alpolgármester.

Tiszteletbeli fõkonzulátus mûködik
Nyíregyházán mûködik egy osztrák tiszteletbeli fõkon-

zulátus, a tiszteletbeli konzul dr. Barabás László (képün-
kön). A képviselet a partnerség mellett az osztrák állam-
polgárok rendelkezésére áll a hivatali ügyekben. Magyar-
ország és Ausztria kapcsolata a történelmi múlton kívül
elsõsorban a szomszédságból ered, említésre méltó a tu-
risztika, valamint a diplomácia területe.

Erõs gazdasági kapcsolat
A gazdasági kapcsolatok élénkek. Csak ebben a vár-

megyében 17 osztrák érdekeltségû cég van. A nagypoli-

tikában elég arra utalni, hogy a magyar külképviselet látja
el az osztrák külképviseletet Moldáviában. Ugyanakkor,
amikor volt a legutóbbi EU-s miniszterelnöki megbeszé-
lés, ahol a magyar miniszterelnök akadályoztatva volt, a
kancellár képviselte a magyar álláspontot is – nyilatkoz-
ta dr. Barabás László tiszteletbeli konzul.

Fókuszban a kultúra és a mûvészetek

A csütörtöki eseményen jelen volt Christian Auten-
gruber, az Osztrák Kulturális Fórum budapesti igazgató-
ja, mely osztrák és magyar vonatkozásban foglalkozik
többek között a kultúrával, a mûvészettel és az oktatás-
sal. Az Osztrák Kulturális Fórum igyekszik a mindenna-
pokban is partnerségi kapcsolatot kialakítani a magya-
rokkal. Az igazgató elmondta, fõként a mûvészetek és a
kultúra területét kívánják erõsíteni, de támogatnák pél-
dául a német, mint idegen nyelv megjelenését.

Mindig az összekötõ elemeket keressük az osztrák és
a magyar kultúra között. Így például tavaly volt egy ren-
dezvényünk, ahol mindkét fél meg tudott jelenni. A
walzert – amirõl itt is szó lesz – nagyon szeretik táncolni
Ausztriában és Magyarországon is. Éppen ezért osztrák
mûvészek bemutattak egy ilyen darabot a Magyar Tánc-
színházban. Tehát mindig az összekötõ, azonos eleme-
ket keressük – mondta el Christian Autengruber.

Osztrák ünnep:  azt keresik, ami összeköt
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Krízismegbeszélés: Összeült a téli szociális kerekasztal
Az önkormányzat, mint koordinátor és az érintett szer-

vezetek minden évben egyeztetnek a téli idõszak kez-
detén a várható hideg, illetve a rendkívüli hideg idõjá-
rás, vagy az esetleges vörös kód riasztás esetén szüksé-
ges intézkedésekrõl, az egyes szervezetek feladatairól.
Ennek része a rászoruló és veszélyeztetett állampolgá-
rok megsegítése, a hajléktalanellátás, az utcai szociális
munka, csakúgy, mint a diszpécser központ mûködteté-
se, vagy a bentlakásos intézmények kapacitása – errõl
szólt az a krízismegbeszélés, amelyet november 20-án
tartottak a városházán.

Szerencsére az elmúlt télen nem történt tragédia Nyír-
egyházán és a megyeszékhely közelében. Nem is volt
ugyan kemény tél, csupán egy alkalommal hirdetett vörös
kódot, rendkívüli veszélyhelyzetet a Belügyminisztérium
Északkelet-Magyarországra. Az érintett szervezetek esz-
tendõrõl esztendõre felkészülnek a feladatra, az önkormány-
zat most is számba vette a szociális területen történt intéz-
ményi változásokat, a hiányokat és lehetõségeket.

Segítik a krízishelyzetben lévõket
– Felmérjük, hogy milyen képessége, potenciálja van

egy-egy intézménynek, milyen eszközökkel rendelkezik,
a téli krízishelyzetben mivel tud segíteni, van-e valami-
ben hiány. Tehát összehangoljuk az eszközeinket, a hu-
mán erõforrásunkat, és egy cselekvési programot készítünk,
ha beáll a téli krízishelyzet, meghatározzuk kinek mi a
feladata, mi a dolga. Még olyan egyszerû, de fontos do-
logra is kell gondolni, hogy pontosítjuk a neveket, telefon-
számokat, e-mail-címeket, hiszen lehetnek személyi vál-
tozások is – fogalmazott Jászai Menyhért alpolgármester.

Tanyagondnoki szolgálat is mûködik
Három körzetben mûködtet tanyagondnoki szolgálatot

a város peremén élõk támogatására a Humán-Net Alapít-
vány. 150 körül van azoknak az embereknek a száma,
akiknek szerzõdésük van az alapítvánnyal, de szükség
esetén más rászorulók is kérhetik a segítséget. – Tanya-

gondnokaink úgy készülnek a télre, hogy fokozottabban
figyelnek az idõsekre, illetve arra, hogy van-e tüzelõ,
van-e étel, és ha krízishelyzet van, vagy bármilyen fel-
adat, akkor felveszik a kapcsolatot a megfelelõ szociális
intézményekkel, akikkel egyébként most itt találkozunk
– tájékoztatott Csatári Emese, a Humán-Net Alapítvány
ügyvezetõ igazgatója.

Egy egész hálózat segít
A krízismegbeszélésre meghívót kaptak a kórház, a rend-

védelmi szervek, illetve a város szociális intézményeinek
képviselõi. A feladatban szereplõ alapítványok és civil
egyesületek, a Periféria, az Oltalom, a Kék Nefelejcs, a
Vöröskereszt, vagy egyházi intézmények vezetõi szintén
részt vettek a megbeszélésen. Téma volt a hajléktalan pszi-
chiátriai betegek nappali ellátása, a Dália utcai népkony-
ha intézménye és a krízisautó megjelenése is.

24 órás készenlét
A Periféria Egyesület, amely diszpécserszolgálatot

mûködtet, krízisautójával 24 órás készenlétben van. Az
utcai hajléktalanellátással foglalkozó szervezet 2 mun-
katársa szükség esetén takaróval, forró teával, ruhával,
élelmiszerrel is tud szolgálni a rászorulóknak. Az Olta-
lom Szeretetszolgálat népkonyhája naponta 130 embert
lát el meleg élelemmel, szükség esetén ez a szám 250-re
növelhetõ. A nappali melegedõ mellett 120 ágyas éjjeli

menedékhellyel is szolgálnak. A Nyíregyházi Szociális
Gondozási és Egészségügyi Alapellátási Központ, bent-
lakásos intézményei teljes létszámmal mûködnek. Az
intézmény szeretné megerõsíteni a mozgóorvosi ellátást
is. A Család- és Gyermekjóléti Központ tavaly 705 csa-
lád számára biztosított tüzelõt, összesen 3525 mázsa
mennyiségben. Az igényelhetõ mennyiség családonként
5 mázsa. December elsejétõl indul a lakossági szociális
tûzifa és brikett osztása.

Figyelnek a városlakókra
– Készülünk a vörös kód riasztásra. Az elmúlt évben,

nyáron három alkalommal, télen pedig egy alkalommal
volt rá szükség. Extrém hideg idõjárás esetén számba kell
venni, melyik intézménynek mi a kötelezõ feladata, pl.
meg kell nyitni a hajléktalan személyek elõtt az intéz-
ményt, illetve mi az, amit még megtehet azon túl, ami
nem kötelezõ, de segíti embertársainkat. A tûzifaosztást
is sorra vesszük, tehát minden olyan fontos teendõt, ami
a városlakók téli épségét igyekszik megóvni – nyilatkoz-
ta az alpolgármester.

Vörös kód esetén megnyílnak
az intézmények kapui

Nyáron a hõségben, télen extrém hideg esetén, az Or-
szágos Meteorológiai Szolgálat elõrejelzése szerint a
Belügyminisztérium rendeli el a vörös kódot, ami azt je-
lenti, hogy a szociális intézményeknek meg kell nyitni
kapuikat, befogadni a hajléktalan, rászoruló embereket.
Figyelmeztetés ez a civil társadalom felé is, hogy jelez-
zék, ha bajba jutott emberrel találkoznak, vagy tudomá-
suk van róla.

Hívhatják a 112-es telefonszámot, illetve a Perifé-
ria Alapítvány diszpécserszolgálatát, a 42-es körzet-
szám után az 504-618-as telefont.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Az év vége közeledtével is számos kiemelt téma szere-
pelt az Idõsügyi Tanács november végi ülésének napirend-
jén. A szépkorúak színházi fõpróbákon való részvételi le-
hetõségérõl, a szociálisan rászorulók helyzetérõl és a tû-
zifa igénylésének módjáról tartottak tájékoztatót a város-
háza Bencs termében a meghívott vendégek. Az ülésen
dr. Ulrich Attila, Nyíregyháza alpolgármestere is részt vett,
aki kiemelte, minden alkalommal a tanács tagjai által ja-
vasolt témák kerülnek a napirendi pontok közé.

Az önkormányzat számára is fontos és természetes, hogy
hálás legyen azoknak, akik a társadalomért dolgoztak az
elõzõ évtizedekben – hangsúlyozta az ülést megelõzõ
percekben dr. Ulrich Attila. Nyíregyháza alpolgármeste-
re hozzátette, a témákat az Idõsügyi Tanács jelöli ki, ebbe
a fiatalabb generáció tagjai nem szólnak bele.

Színházi fõpróbákon való részvétel
Az elsõ napirendi pontban az idõsek színházi fõpróbá-

kon való részvételi lehetõségének részleteit vitatták meg
a tanács tagjai, Kirják Róbert jelenlétében. A nyíregyhá-
zi Móricz Zsigmond Színház igazgatója az ülésen el-
mondta, Nyíregyháza és vonzáskörzetének területén 64
nyugdíjasklubbal állnak kapcsolatban, a fõpróbák elõtt
pedig részletesen felmérik az egyes szervezetek igénye-
it, és ehhez mérten adnak jegyeket számukra. – Sok évre
visszamenõleg meg tudjuk mutatni, melyek azok az idõs-
klubok és egyesületek, akiknek minden alkalommal,
amikor meghirdetjük az elõadást, megküldjük az elõadás
tájékoztatóját. Csak akkor szoktunk személy szerint meg-
keresni embereket, hogyha ezekbõl a klubokból vagy
egyesületekbõl nem gyûlik össze elég nézõ az elõadásra
– emelte ki Kirják Róbert, a Móricz Zsigmond Színház

kében. – Mi nemcsak az önkormányzati szolgáltatásokat
foglaljuk össze, hiszen a városban számos civil szerve-
zet, illetve egyházi szervezet biztosít szociális és gyer-
mekjóléti ellátásokat. Tulajdonképpen egy kerek képet
szeretnénk átadni ezzel kapcsolatban. Segíti mindezt,
hogy az egyes intézmények vezetõi már több alkalom-
mal részletes tájékoztatást adtak az általuk nyújtott szol-
gáltatásokról – emelte ki Tóthné Csatlós Ildikó, a Szociá-
lis és Köznevelési Osztály vezetõje.

A tûzifaigénylés menete
Utolsó napirendi pontként tájékoztatást kaphattak

a tanács tagjai a tûzifaigénylés menetérõl, hiszen a
téli idõszak kezdetén ez kiemelt fontosságú. – A Nyír-
egyházi Család- és Gyermekjóléti Központ a NYÍRVV-
vel közösen évek óta koordinálja a szociális tûzifa
osztását, illetve hozzá jutását. A szociális tûzifa a
hátrányos, illetve a halmozottan hátrányos helyzetû
családok részére szóló juttatás. Azt, hogy ki jogosult
rá, az intézményünk egy környezettanulmány segít-
ségével igyekszik eldönteni. A szociális tûzifa idén
öt mázsa/háztartás lesz. Nyilván tudjuk, hogy ez nem
nagy mennyiség, ezért mindig arra szoktuk sarkallni
a családokat és próbálunk, igyekszünk segíteni ab-
ban, hogy egész télre rendelkezzenek tartalékkal, és
ez egy kisegítõ lehetõség ehhez – hangsúlyozta
Lengyelné Pogácsás Mária, a Nyíregyházi Család- és
Gyermekjóléti Központ igazgatója. Az ülésen elhang-
zott, aki szeretne szociális tûzifát igényelni, a Nyír-
egyházi Család- és Gyermekjóléti Központ telephe-
lyein és irodájában teheti ezt meg.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Tûzifa, szociális ellátások, színházlátogatás
az Idõsügyi Tanács napirendjén

igazgatója. Az Idõsügyi Tanács tagjainak felvetéseként
arról is szó esett, hogy amennyiben sikerül 350 fõt össze-
gyûjteni, a nyíregyházi teátrum nyitott arra, hogy dél-
elõtti elõadást biztosítson az idõsebbek számára.

Szociális szolgáltatások
Az ülés további napirendi pontjai a rászorulók helyze-

tének javítási lehetõségeihez kapcsolódtak. – Sajnos na-
gyon aktuális a hideg beállta miatt a tûzifa, amivel a
város mindig ellátja azokat, akik erre rászorulnak. Ter-
mészetesen a Szociális Osztálytól is kérünk helyzetje-
lentést arról, hogy a rászorultak a téli idõben milyen se-
gítséget kapnak, hogy jobban érezzék magukat – mond-
ta el Telepóczkyné Farkas Márta, az Idõsügyi Tanács tit-
kára. Tóthné Csatlós Ildikó, a Szociális és Köznevelési
Osztály vezetõje és Potesnyik Friderika csoportvezetõ
elõadásban tájékoztatta a résztvevõket arról, milyen tá-
mogatásokat és szolgáltatásokat tud adni az önkormány-
zat a szociálisan rászorulók helyzetének javítása érde-
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Országos iskolavédõnõi konferencia Nyíregyházán
A tudomány hónapja országos programsorozathoz kap-

csolódott a november 17-én megrendezett, Innovációs
lehetõségek és aktualitások az iskolavédõnõi ellátásban
elnevezésû konferencia. A Debreceni Egyetem Egész-
ségtudományi Kara, a Magyar Védõnõk Szakmai Szövet-
sége, illetve az Országos Kórházi Fõigazgatóság közös
rendezvényén szó volt a mai kor kihívásairól, a védõnõi
szakma fejlesztésének lehetõségeirõl, valamint a részt-
vevõk megoszthatták egymással tapasztalataikat is.

A hazánkban 108 esztendõs védõnõi hálózat kötelezõ,
törvény által meghatározott eleme az iskolai szolgálat –
hangzott el a Debreceni Egyetem Egészségtudományi
Karán szervezett iskolavédõnõi konferencián. A fõvéd-
nökök között szerepelt dr. Hornung Ágnes családokért
felelõs államtitkár, aki üzenetében a tanulók testi-lelki
fejlõdésében nélkülözhetetlennek írta azt a tudást, ami-
vel a védõnõk megjelennek az iskolákban.

Új irányok
A konferencia azért jött létre, hogy az iskolavédõnõi

munkában megmutassa azokat az új irányokat, elindult
projekteket, amelyek útmutatók lehetnek az ország va-
lamennyi területén. Nyíregyházán lehetõség volt a ta-
pasztalatcserére is. – Innovációs terület például a Debre-
ceni Egyetem iskola-egészségügyi modellje, helyzetké-
pet és javaslatot kapunk arról, hogy a HPV védõoltás,
amely a szexuális úton terjedõ betegségek, a méhnyakrák
és egyéb fertõzõ betegségek ellen hogyan védi a fiatalo-
kat. Ez jelenleg nem kötelezõ védõoltás, de a szülõk és a
gyerekek kérhetik, lányok és fiúk egyaránt. A konferen-

cia lehetõséget ad arra, hogy bemutassa az áldozat- és
gyerekvédelemmel, illetve a különbözõ kommunikáci-
ós, ismeretterjesztõ anyagokkal kapcsolatos lehetõsége-
ket, módszereket – tájékoztatott Várfalvi Marianna, a
Magyar Védõnõk Szakmai Szövetségének elnöke.

Változó környezet és diákság,
megújuló védõnõi szolgálat

Leginkább ipari területen szokták emlegetni az innová-
ciót – kezdte köszöntõjét az Egészségtudományi Kar dé-
kánja. Az iskolavédõnõk nem engedhetik meg maguknak,
hogy ne legyenek tisztában a 21. század technikájával,
azzal az innovációval, amely a mai diákok életének min-
dennapi része. – Ma egy védõnõ nem tarthatja magát tá-
vol azoktól a változásoktól, amelyek a társadalomban
zajlanak, illetve azoktól a változásoktól sem, amelyeket
vele szemben állítanak. Nagyon rugalmasnak, nagyon nyi-

tottnak kell lennie ma egy védõnõnek. Állandóan változik
a környezet, változnak a diákok, és az iskolavédõnõi mun-
ka is folyamatosan megújul. Ma már az iskolavédõnõi há-
lózatból származó adatokkal az egészségügyi ágazat ko-
molyan számol. A fiatalok egészségi állapota meghatá-
rozza azt is, ami a jövõ generációjának egészségi állapo-
ta lesz. A most felismert betegségek, az idõben elkezdett
terápiák segítenek, hogy a jövõben ezek a fiatalok majd
jobb egészségi állapotban legyenek. Ennek a munkának a
kulcsa az iskolavédõnõ – nyilatkozta Móré Marianna.

Élethosszig tartó tanulás
– Újra találkozunk a diploma után – szólt a konferen-

cia résztvevõihez a dékán –, hiszen ebben a munkában
elengedhetetlen a folyamatos képzés, az élethosszig tar-
tó tanulás. A nyíregyházi védõnõi hálózat sokak elõtt példa
lehet – fogalmazott a négy évtizedes óvónõi tapasztalat-
tal rendelkezõ képviselõ. – Nagyon jó tapasztalataim
vannak, van védõnõnk, napi szinten tartja velünk a kap-
csolatot, a szülõkkel is. Tanácsot ad, szakmailag segít,
úgyhogy jó dolognak tartom – mondta Vassné Harman
Gyöngyi önkormányzati képviselõ.

Magyar fejlesztés
A játékos egészségtudatosság és a speciális szükségle-

tek témaköre mellett az innováció keretében bemutatták
azt a gerinc- és testtartástesztelõ eszközt, amely magyar
fejlesztés, és amelynek jelenleg a Debreceni Egyetem, a
gyártó és a Magyar Védõnõk Szakmai Szövetségének fel-
ügyelete alatt zajlik a próbája.

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

TÁJÉKOZTATÁS
a rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre jogosul-

tak részére történõ pénzbeli támogatás kézbesítésérõl

Tájékoztatjuk ügyfeleinket, hogy a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi igaz-
gatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény (továbbiakban Gyvt.) 20/A. § (1) bekezdése
értelmében a települési önkormányzat jegyzõje annak a gyermeknek, fiatal fel-
nõttnek, akinek rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre való jogosultsága a
tárgyév november 1-jén fennáll, a tárgyév november hónapjára tekintettel, alap-
összegû (6000 Ft) pénzbeli támogatást folyósít.

A Gyvt. 20/A. § (2) bekezdése értelmében a települési önkormányzat jegyzõje
annak a gyermeknek, fiatal felnõttnek, akinek a 67/A. § szerinti hátrányos vagy
halmozottan hátrányos helyzete és rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre
való jogosultsága a gyámhatóság határozata alapján a tárgyév november 1-jén
fennáll, a tárgyév november hónapjára tekintettel, emelt összegû (6500 Ft) pénz-
beli támogatást folyósít.

A gyámhatóságokról, valamint a gyermekvédelmi és gyámügyi eljárásról szóló
149/1997. (IX. 10.) Korm. rendelet 68. § (5) bekezdése alapján önkormányzatunk a
tárgyév november hónapjára tekintettel járó támogatás tekintetében 2023. no-
vember 25-éig gondoskodik a jogosultak részére történõ folyósításáról.

Tájékoztatjuk, hogy a Magyar Posta Zrt. sikertelen kézbesítés esetén kézbesítési
értesítõt hagy a lakcímen, amelyen tájékoztatja a jogosultat az átvétel módjáról,
idejérõl. A jogosultnak a kézbesítés megkísérlését követõ 10. munkanapig van
módja a postahelyen a küldeményt átvenni. A határidõ eredménytelen elteltét
követõen az át nem vett küldemények az önkormányzat részére visszaküldésre
kerülnek.

Az önkormányzat részére visszaküldött pénzbeli támogatás jogosultjait értesítõ
levélben tájékoztatjuk a részükre járó pénzösszeg átvételének helyérõl és az ügy-
félfogadási idõrõl.

Felhívjuk figyelmüket, hogy amennyiben a gyermek(ek) rendszeres gyermek-
védelmi kedvezményre való jogosultsága, valamint hátrányos vagy halmozottan
hátrányos helyzete és rendszeres gyermekvédelmi kedvezményre való jogosult-
sága 2023. november 1. napján fennállt, azonban a pénzbeli támogatást 2023.
november 30. napjáig nem kapták meg, azt legkésõbb 2023. december 4. napjá-
ig jelezzék a Nyíregyháza Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal 42/524-589-
es telefonszámán.
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Bujtosi Városliget: mocsaras területbõl, majd szemétlerakóból lett Nyíregyháza „Central Parkja”
Volt búvóhelye hajdani szegénylegényeknek, termeltek

innen agyagot a Barzó-Vojtovits-féle téglagyárakhoz, szol-
gált strandként, használták szemétlerakóként, de híres ar-
ról is, hogy itt tanult meg úszni Balczó András öttusa olim-
piai bajnok. Az elhanyagolt, belvíz sújtotta, mocsaras te-
rületbõl mára Nyíregyháza „Central Parkja” lett, ahol gya-
logossétányok, rekortán futópályák, térbútorok, játszótér,
sütõ-fõzõ helyek, mosdók, lombos fák, és többek között
streetballpálya csalogatja a természetkedvelõket. Polgár-
mesteri sorozatunk elsõ részében – melynek során bemu-
tatjuk a városvezetõ szemszögébõl a Nyíregyházán tuda-
tosan egymásra épülõ fejlesztéseket, azok logikáját, ter-
vezettségét – ezúttal a Bujtosi Városligetrõl beszélgettünk
dr. Kovács Ferenccel.

Ha ma egy turista Nyíregyházára érkezik, a TOP látni-
valók sorában biztosan ott szerepel az állatpark, a fürdõk,
a zenélõ szökõkút, a skanzen, a virágos belváros, a Kultu-
rális Negyed – és újabban a Bujtosi Városliget is, amely-
nek különlegessége, hogy a területén található öt tónak
köszönhetõen hatalmas vízfelülettel büszkélkedhet. A kor-
szerû, számos szolgáltatást kínáló, 21. századi színvonalú
közpark nem csak a turistákat vonzza: a városlakók egyik
kedvenc pihenõhelye is lett. De hogyan lett a magára ha-
gyott, mocsarassá vált területbõl a „mi Central Parkunk”?

Legendák övezik

A helytörténetet kedvelõ, az ide érkezõ vendégek-
nek errõl szívesen mesélõ polgármester visszaidézte, a
legenda szerint a Bujtos a bujkáló hajdani szegénylegé-
nyekrõl kapta nevét. A mocsaras terület mai arca a 19.
században kezdett el formálódni, amikor a Barzó-
Vojtovits téglagyárakhoz innen termelték ki az agyagot,
ahol gödrök keletkeztek, amelyek aztán vízzel telítõd-
tek, s összesen 11,5 hektár vízfelület jött így létre.

Ami ma természetes,
13 éve elképzelhetetlen volt

– Az 1990-es évek második felétõl a Bujtos utcán, tehát
a tavak szomszédságában élek, rengeteg szállal kötõdöm
hozzá. Most már természetes, hogy amikor a szokásos
kerékpártúráim során érintem a városligetet, le tudok ülni
a lombos fák árnyékában egy padra és látom a játszóteret,
a kiépített sportpályákat, vagy éppen használom az

Örökösföldrõl bevezetõ járdát. De könnyedén el lehet már
jutni ide a lakótelep felõl a közben megépült Család utcai
körforgalomnak köszönhetõen, míg a másik oldalról az idén
átépült Belsõ körút – László utcai csomópont jelent
könnyebbséget a gyalog, biciklivel vagy autóval érkezõk-
nek. Ebbõl is látszik, amit gyakran hangoztatok: az utóbbi
bõ évtized fejlesztései tudatosak, s nem fatális véletlenek
sorozata... De nem volt ez mindig így! Másfél évtizeddel
ezelõtt szinte elképzelhetetlen volt, hogy egyszer itt vá-
rosliget épüljön ki – emlékezett vissza dr. Kovács Ferenc
polgármester.

Elhanyagoltság után kármentesítés

– A Bujtoson hemzsegtek a szúnyogok, állattetemek és
szemét volt a tóban. Nagyon elhanyagolt állapotok ural-
kodtak a területen, a nemtörõdömség és a lepusztultság
mutatkozott a város lehetõségekkel teli szívében, koncep-
ció és állagmegóvás nélkül, a sorsára hagyva az értékes
területet. Ilyen volt a korábbi „gondos” városvezetés és
városüzemeltetés... 2011-ben, amikor hozzákezdtünk a
Bujtos felújításához, sokan talán nem tudnak róla, de le-
romlott állapotuk miatt óriási veszélyben voltak a tavak.
Többéves kármentesítõ programnak köszönhetõ, hogy vé-

gül sikerült életben tartani. Ezt követõen kezdhettünk csak
bele abba, ami ma már természetes és szemmel látható a
nyíregyháziaknak: egy olyan multifunkciós, ligetes faállo-
mánnyal, cserjékkel, egynyári és évelõ virágokkal teli köz-
park létrehozásába, ahová jó kijönni és amire büszkék le-
hetünk a hozzánk érkezõ turisták elõtt is.

Valódi városliget

– Mára eljutottunk oda, ami a Kulturális Negyed ese-
tében is megtörtént – mely a Bessenyei és a Benczúr
terek által határolt rekreációs övezetet jelenti –, egy el-
hanyagolt közparkból Bujtosi Városliget született. Az
elõbbi és utóbbi is a saját névadásom, hiszen büszkék
lehetünk értékeinkre! Aki járt valaha New Yorkban, an-
nak ismerõs lehet a helyszín: tréfásan fogalmazva ez
Nyíregyháza „Central Parkja”, hiszen még toronyhá-
zak is látszódnak a háttérben, csak éppen ezek nem a
New York-i felhõkarcolók, hanem az örökösföldi tízeme-
letesek...

Fókuszban a természet

– Ma már nagyon sokan járnak ki a Bujtosi Városliget-
be, mindez azt mutatja, hogy a városlakók szeretik. Ehhez
azonban az kellett, hogy a környezetünk megõrzésével
rendbe hozzuk a teljes területet. Mi nem csak beszélünk
róla, a természeti környezet megtartása, fejlesztése való-
ban elsõdleges számunkra! A Bujtosi Városliget rekonst-
rukciója során megújult a zöldfelület, átépültek a meglévõ
salakos burkolatok, és tanösvényi szórakoztató elemet he-
lyeztünk el. A NYÍRVV pedig jó gazdája az egésznek, fi-
gyelve a vízminõségre, a haltelepítésre is, mert kedvelt
horgászparadicsom is a környék.

Közösségi tér, sportos élményelemekkel

– A városligetben a futók, kocogni vágyók örömére majd
másfél kilométer hosszú gumiburkolatú futópálya készült,
mely például a népszerû Csillagfutás helyszíne, a sportol-
ni vágyók részére pedig két röplabdapálya készült, de a
kosárlabdapálya is közkedvelt, sokan használják a kondi-
parkot, nagyméretû trambulinokat is elhelyeztünk. A gya-
logoshíd megújult, stégek, piknikpadok, tûzrakóhelyek
kerültek ki, s itt is állítottunk töltõpontot. A játszótér kör-
nyezetében gyeprácsos parkoló létesült – erre vannak to-
vábbi terveink –, megújult a színpad, a terület biztonságát
szolgáló kamerarendszert is telepítettünk, mint a város még
számos pontjára.

A szökõkút egyszerre látványelem és a vízminõséget is szolgálja

Egy szigetnyi természet a város szívében

Fontos „apróság”

– Szeretném kiemelni azt is, ami évtizedekig nemhogy
tervekben, de még álmokban sem szerepelt a városban:
akadálymentes mosdó létesült, hogy ne kelljen szoronga-
nia a pihenni vágyóknak. Megjegyzem, erre figyeltünk a
Benczúr tér és Sóstó fejlesztésénél is.

– Emlékszem, amikor még korcsolyázni jártunk oda
az azóta már felnõtt gyerekeimmel. Mindig betettem az
autóba a lapátot, azzal kapartam le a havat a tóról, de
vittünk seprût és vágóeszközt is a nád miatt. Mostanra
tél nincs, viszont Városi Jégpályával rendelkezünk – az
évtizedekig tartó korábbi hitegetés helyett a kormánnyal
összefogva cselekedtünk, 2018-ra elkészült a korcso-
lyázók örömére.

Belvízbõl csapadékvíz-elvezetési stratégia

– A Bujtos vizenyõs terület, de ez a város több részére is
érvényes – volt. Elhanyagolt rendszert örököltünk ugyanis
2010-ben, akkor a település egyes részein mintegy két-
száz házat veszélyeztetett a belvíz, illetve a csatornák hi-

ánya. Az önkormányzat ezért átfogó megoldási koncepci-
ót dolgozott ki, ennek keretében készült el 2012-ben a
belvízprogram, majd kezdõdhetett meg a kivitelezése ha-
zai és uniós pályázati támogatások segítségével. Koráb-
ban szinte ismeretlen fogalmak váltak valósággá: záportá-
rozók, modern csapadékcsatornák, átemelõk, szintén egy
tervezett stratégia elemeiként. 2013-ban a  Bujtosi Város-
ligetben  megépült nyílt és zárt medrû záportározó mellett
megtörtént a város fõ befogadójának, a városi I. csatorná-
nak a mederbõvítése az Igrice befogadótól az Ibolya utcá-
ig; s több helyen átereszek is épültek. A pályázatban vég-
rehajtott beavatkozások a meglévõ vízgyûjtõ rendszer szûk
keresztmetszeteinek feloldására irányultak. Az intézkedé-
sek eredményeként a megnövekedett vízhozamok most
már zavartalanul elvezethetõk a városi csapadékvíz-elve-
zetõ rendszer vízgyûjtõ területérõl.

– 2011 júliusáig a hivatali autómban mindig benne
volt a gumicsizmám, ugyanis minden héten jártam ki
azokra a mélyfekvésû helyekre, ahol gondot okozott a
belvíz. 11 utcában védekeztünk a víz ellen homok-
zsákokkal, voltak helyek, ahová a mentõ sem tudott
bemenni.

A nyíregyháziaknak készült

– A Bujtosi Városliget fejlesztéssorozata is döntõen pá-
lyázati forrásokból valósult meg, ugyanakkor itt is hozzá-
járultak egyes elemekhez a nagyfoglalkoztatók, valamint
hazai középvállalkozások. Mindig elõtérbe helyezem a
tervezés és a pénzek felhasználása során, hogy a nyíregy-
háziak testi-lelki-szellemi felüdülését szolgálja, ehhez fi-
gyelembe vesszük a lakossági ötleteket is. Ezért születtek
újjá a közösségi terek, s lett vonzóvá a belvárosi Kulturális
Negyed, a belváros és Sóstó is.

Személyes és emberközeli

– Visszagondolva a hosszú éveken át tartó beruházás-
sorozatra, elmondható: személyes élmények is épültek
bele, hiszen fontos volt, hogy emberközeli legyen. Példá-
ul amikor leültem beszélni a tervezõkkel, végigvettük: ha
valaki az Örökösföldrõl akar eljönni a Bujtosra, milyen
útvonalon teheti meg? Korábban kiépült járda sem volt.
Vagy aki a gyorséttermi étkezés után tenne egy sétát a tó
körül, hová dobja ki a szemetet? Szelencék is kellettek.
Hová üljenek a kisgyermekes szülõk, a szerelmespárok,
az idõsek? Ehhez padok szükségesek, azokhoz pedig ár-
nyék, amit a polgármesteri fásítási programban – ez egy

A nagybetûs Nyíregyháza szelfipont
látványos hátteret nyújt

A nyilvános illemhely hiánypótló apróság, de fontos

A csapadékvíz-elvezetõ rendszer fejlesztésének
látványos elemei készültek a Bujtoson

másik fontos stratégiánk – biztosítottunk. Ma már bármi-
kor megyek ki a városligetbe, azt látom, hogy egy olyan
modern park jött létre, ami emberközeli és amit szeretnek,
használnak a városlakók. Nyáron gyönyörû látványt nyújt
a tóból 10 méter magasra lövellõ szökõkút – ami egyéb-
ként a látvány mellett a tó állagának is jót tesz –, a taviró-
zsák és a kandeláberek fénye is. Ezeket a fotók sem tudják
visszaadni. Látni és érezni kell!

Nagybetûs Nyíregyháza

A rekortánpálya itt is a közösségi sportolást szolgálja,
mint Sóstón, az Atlétikai Centrumban, a Bessenyei téren,

a Malomkertben és Nyírszõlõsön

Sportpályák és játszótér teszi multifunkcióssá a parkot

Dr. Kovács Ferenc polgármester szívügyének tekintette a
sorsára hagyott, elmocsarasodó tórendszer városligetté

alakítását – fásítási programja ezen a helyszínen is
nyomot hagyott

– S mivel a helyszín méltó lett rá, a város imázsfeliratát
is itt, az egyik szigeten helyeztük el az ilyen értelemben
zsúfolt belváros helyett, a gondolkodásunknak megfe-
lelõen természetes anyagból: fából. Azóta is népszerû
szelfizõhely, s a liget részeként esküvõi fotózások egyik
helyszíne is.
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Konferencia a gazdaság- és városfejlesztés sikereirõl
A hazai és nyíregyházi befektetésösztönzési sikereket

mutatták be november 17-én a Nyíregyházi Befektetés-
ösztönzési Konferencián, a Hotel Koronában. A városi
Foglalkoztatási Paktum rendezvényén jelen voltak a Vál-
lalkozók Nyíregyházáért Egyesület tagjai, akik megismer-
ték a hatékony mûködés mögött álló szervezeteket, és az
általuk végzett munka folyamatait.

A jelenlegi önkormányzati ciklus városvezetési célja a
hatékony gazdaságfejlesztés Nyíregyházán. Az ipari park
bõvítése olyan beruházókat vonzott a régióba, amelyek
nemcsak munkahelyeket hoznak létre, de hozzájárulnak
a gazdasági mutatók növekedéséhez is. A konferencián a
polgármester kiemelte, a 4 éve kezdõdött folyamat össze-
tett, a befektetõk nemcsak az ipari parkot, hanem a várost
is tüzetesen átvizsgálták.

A nagy beruházások a siker mutatói

Az eddigi sikerek közé sorolható a dél-koreai W-Scope
letelepedése, amely mintegy 80 hektár területen szepará-
torfóliát fog gyártani. A német Boysen a techno-
lógiai váltáshoz igazodva nem kipufogót, hanem
akkumulátortartó-takaró lemezeket állít majd elõ
Nyíregyházán, mintegy 400 új munkahelyet lét-
rehozva. Idén jelentették be, hogy érkezik a kí-
nai Sunwoda vállalat is, amely az elektromos
autók akkumulátorgyártói között a top 10-ben
szerepel, gyára 100 százalékban megújuló ener-
giával mûködik majd, a vízfogyasztást 90 száza-
lékban tisztított szennyvízbõl tervezik megolda-
ni. Az elektromos hõszivattyúk gyártásában élen
járó Qvantum cég pedig az Electrolux létesítmé-
nyét vásárolta fel, várhatóan 2024 második felé-
ben kezdi meg a gyártást.

Kormányzati támogatás

Mindennek az elõzménye, hogy a Déli Ipari Park bõví-
tése a kormányzati támogatással folyamatos és országo-
san is kiemelkedõ mértékû. – A korábbi, meglévõ 130
hektárhoz vettünk 640-et. Ez egy komplex feladat, a kor-
mánytól érkezett 192 milliárd infrastruktúra-fejlesztésre,

vásárlásra, míg a mostani beruházók befektetési összege
körülbelül 1000 milliárd – mondta el a polgármester.

Gazdaság- és városfejlesztés

A város adottságain kívül a befektetésösztönzéshez
szükséges egy jól mûködõ infrastrukturális háttér, szak-
értõi csapat, valamint a szakemberek utánpótlásának biz-
tosítása. A konferencián elhangzott továbbá, hogy nem-
csak külföldi, hanem magyar vállalatokat is várnak Nyír-
egyházára. – A folyamat elején tartunk. 2019-ben azt gon-
doltuk, ez egy 10 éves projekt lesz, ebbõl eltelt 4 nagyon
intenzív év, és legalább 10 év áll még elõttünk. Ahogyan
haladunk elõre, egyre jobban kirajzolódik, amit mindig
emlegettem, hogy ez nemcsak egy iparipark-fejlesztés,
vagy gazdaságfejlesztés, hanem egy komoly városfejlesz-
tési program is, amely az elõzõ 10 évre épül és még 10
év kell ahhoz, hogy pályára kerüljön – tette hozzá dr.
Kovács Ferenc. A rendezvényen a sikerek mögött álló
szervezetekrõl, a hatékony megközelítési módokról be-
szélt dr. Podlovics Roland alpolgármester, Bartók Dávid,

A vállalkozókat is érintette
a 2010-es eladósodás

– Ez a város 2010-ben, az önkormányzati választások
idején a csõd szélén volt, nyakig eladósodva. A kormány-
konszolidáció 2013 júniusában volt, tehát két és három-
negyed éven át tartott a csõdmenedzselési idõszak. Akkor
már csak 18,9 milliárd forint volt a hitel, kifizettünk 2 mil-
liárdot, de 4,7 milliárd volt a szállítói ki nem fizetett számla.
Ez több száz nyíregyházi vállalkozást érintett – emléke-
zett vissza dr. Kovács Ferenc polgármester.

a Nyíregyházi Ipari Park ügyvezetõ igazgatója, az okta-
tás vonatkozásában a Nyíregyházi Egyetem jelenérõl és
jövõjérõl tartott elõadást dr. Hárskuti János, az egyetem
elnöke.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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Bolha a fülbe premier lesz december 9-én
Illyés Ákos kettõs szerepben lép színpadra Georges Feydeau bohózatában

Georges Feydeau, a bohózat francia mesterének  re-
mekmûve, a Bolha a fülbe a színpadi burleszk magasis-
kolája, a szerzõ talán legismertebb, legjobb és legtöbbet
játszott alkotása. A Móricz Zsigmond Színház – bõ 30
esztendõ elteltével – ismét mûsorára tûzte, a premiert
december 9-én láthatják a nézõk.

Az 1993 januárjában bemutatott elõadás fõszerepeit
Juhász György játszotta, rendezõje az akkor negyedéves
rendezõ szakos fõiskolás Tasnádi Csaba. A jelenlegi társu-
lati tagok közül Pregitzer Fruzsina és Horváth László Atti-
la volt részese a vígjátéknak. Ezúttal Mészáros Tibor ren-
dezésében láthatjuk, Illyés Ákossal a fõszerepben.

– Ákos! Az, hogy két név áll a neved elõtt, azt jelenti,
hogy kettõs szerepet játszol?

– Azt hiszem, nem árulok el nagy titkot, ha elmondom:
saját magam hasonmását is én alakítom. Adott egy em-
ber, Victor Emanuel Candebise, és adott egy másik, Poche,
akik ugyanúgy néznek ki, ez pedig természetszerûleg mil-
lió bonyodalom, félreértés, illetve humor forrása.

– Nehéz kettõs szerepet játszani? Mert bár elõfordul
hasonló a színháztörténelemben, sõt, a nyíregyházi Sher-
lock Holmes – A sátán kutyája címû elõadásban tizen-
szerepeket formált meg Puskás Tivadar, Kuthy Patrícia
és Rák Zoltán is, mégis ott motoszkál bennem: elõfordul-
hat, hogy tévedésbõl a másik karakter szövegét kezded
el mondani?

– Az elsõ próbákon olykor igen. Félidõnél tartunk, még
mindig nehéz, de természetesen meg fogom oldani. Kizá-
rólag külsõleg egyformák, amúgy két szög egyenesen el-
térõ fickóról van szó. Arra törekszem, hogy a hasonlóság
tényleg csak külsõben nyilvánuljon meg. Vannak olyan
eszközök, amelyekkel könnyû megoldani, az egyik pél-
dául mérges, a másik idióta. Ugyanakkor érdekes feladat
figyelni a gesztusokra, a hanglejtésre, a mozdulatokra,
hogy elkülönüljenek. Engem színészként leginkább az ér-
dekel, hogy ki ez a két ember, hiszen így tudom bemutat-
ni tulajdonságjegyeiket.

Valóban nem egyszerû, de nagyon izgalmas feladat, jó
ezzel foglalkozni, keresgélni, mit hogyan tegyek. Mind-
emellett kihívás a rengeteg gyors öltözés, hiszen nem rit-
ka, hogy az egyik énem kimegy a színrõl, s a másik már

jön is be. Szeretem ezeket a feladatokat és kihívásokat, s
biztos nem csak én vagyok így vele. Sõt, számomra sok-
kal izgalmasabb kitalálni, megoldani, technikailag össze-
rakni az öltözést, a ki-bejövést, mint ellenni a langyos víz-
ben. Ebben van feladat, hiszen nem egy panelt kell hozni,
nem egy megszokott, ismert, begyakorolt szituációt. A
kettõs szerep újdonság és izgalmas.

– Az Emilia Galotti Gonzaga hercegétõl a Közellenség
Csõdörén át a Balfácánt vacsorára könyvelõjéig nagyon
sokféle szerepet eljátszottál. Mennyire fontos számodra
a színpadi változatosság?

– Mindenképpen szükséges. Több fõvárosi színház spe-
cializálódott például operettre, vígjátékra, drámára. Én ta-
lán nem bírnám ott, azt gondolom nem nekem való az egy-
féleség. Pont azért jó ez a vidéki színház, mert itt az A-tól a
Z-ig mindent eljátszhatunk, s el is kell játszanunk, ami sze-
rintem egyrészrõl baromi jó, másrészrõl a kihívások, a fel-
adatok építik a színészt. Mert ha nincs új feladat, csak a
megszokott sémák, sablonok, idõvel a színész is beletu-
nyul, vagy belefásul. És akkor már nem kerül fel a színpad-
ra az a tûz meg az az energia, ami mozgatni tud egy-egy
szerepet, szereplõt, ezáltal az elõadást, az egész színházat.

– A vígjátéki vagy a drámai éned az erõsebb? Melyik
áll közelebb hozzád?

– Nem tudom. Nagyon szeretek vígjátékot játszani. Ugyan-
akkor, ha belegondolok, hány igencsak drámai témájú elõ-
adás áll mögöttem, elmondhatom, borzasztó jó volt beleül-

ni, belefeküdni, beleúszni – aztán belehalni. Csodálatos dol-
gok születtek ebben a színházban, nem igazán tudok kü-
lönbséget tenni a mûfajok között. És ez talán azért jó, mert
pont így tud mindig billegni a mérleg nyelve. Most ebbõl egy
kicsit, most abból egy kicsit, ez engem is frissen tart.

– A Bolha a fülbe elõadást miért kell vagy érdemes
megnézni?

– Remélem, úgy sikerül, hogy a közönség nagyon jókat
kacag. Mindemellett közel sem annyira felületes ez a da-
rab, hogy csak a nevetésrõl szól, mert egyes mozzanata-
in, élethelyzetein, figuráin lehet elmélkedni. Itt is van
megcsalás, hazugság, szerelem, sok olyan érzés, amivel
találkozunk, olyan köntösben, amit jól ki tudunk nevetni.
Bízom benne, ha kilépnek a színházból, kicsit elgondol-
kodnak nézõink: ez és ez a helyzet vagy érzés ismerõs
volt számukra. S talán tudunk egy-egy problémára olyan
megoldást vagy irányt mutatni, ami segít nekik.

– Az öreg hölgy látogatása dráma, a nyíregyházi elõ-
adásnak mégis voltak humoros részei. Azt éreztem, a
nevetés nagyon megerõsítette a darab drámai oldalát, el-
lenpontozva azt, így még erõteljesebben kirajzolódtak a
mélységek. Bár egy bohózat másként szórakoztat, sze-
rintem ahhoz, hogy igazán maradandó élmény és ne blõdli
legyen, több kell puszta kacagtatásnál.

– Remélem, hogy sikerül így megvalósítanunk, tehát
olyan élményt kapnak a nézõk, amelyekrõl a buszmegál-
lóban vagy otthon is beszélnek, elmélkednek még, akár
saját életükre kivetítve: velem is éppen ez van vagy volt.

Nagyon szeretem Feydeau darabját, bár van egyfajta
nyelvezete, amit manapság nem használnak, de mi kere-
kítgettünk, csiszolgattunk rajta. Szerintem ügyes, szépen
el- és végiggondolt, igazi vígjáték, nem véletlen, hogy
mindenütt sikeres.

– Ebben az évben milyen feladatok várnak még rád?
– A Bolha a fülbe után jön a Don Juan, amelyben én ját-

szom Don Carlost, februárban mutatjuk be. Ezt követi ápri-
lisban a Nõk az idegösszeomlás szélén. Van tennivalóm.

– Már rögtön vége a 2023-as esztendõnek. Az év vége,
az ünnepi idõszak hogyan telik majd?

– December 27-én Bolha a fülbe, 30-án és 31-én Le-
génybúcsú a Nagyszínpadon.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Egyházi ifjúsági közösségek a pártállami Magyarorszá-
gon a hosszú hatvanas években. Ez a címe annak a ván-
dorkiállításnak, mely a Nemzeti Emlékezet Bizottsága tör-
ténészeinek munkája nyomán érkezett a Nyíregyházi
Egyetemre november 16-án. Az esemény a tudomány
ünnepe hetének programjához kapcsolódik.

2014-ben kilenc évre kapott megbízatást az országgyû-
léstõl a Nemzeti Emlékezet Bizottsága, melyet 2023-ban
újabb kilenc évre hosszabbítottak meg. Az alaptörvény-
ben szerepel, hogy a bizottság feladata az 1945 utáni idõ-
szak kutatása, az ismeretterjesztés, melynek egyik termé-
ke az a vándorkiállítás, mely a Nyíregyházi Egyetemre
érkezett.

A Kádár-korszak alatti elnyomás

Az egyházi ifjúsági közösségeknek a hosszú ’60-as évek-
ben való történetérõl szól, hogy miképp korlátozta a párt-
állam a lelkiismeret- és vallásszabadságot, miközben azt
hirdette, hogy Magyarországon egy jól mûködõ egyház-
politikai helyzet van és mindenki gyakorolhatja saját hi-
tét. Ez a kiállítás azt mutatja be, miképp korlátozták – akár
titkosszolgálati bomlasztásos módszerekkel – a Kádár-rend-
szer idején, hogy az egyházi ifjúsági közösségekben bi-
zalmatlanság keletkezzen egymással szemben – nyilatkoz-
ta dr. Erdõs Kristóf, a Nemzeti Emlékezet Bizottsága tudo-
mányos fõmunkatársa.

Erõs nyomás a hatalom részérõl

– Az ’56 utáni idõszakban – akár a középiskolás éveim-
re, akár a Budapesten eltöltött egyetemi éveimre vissza-
gondolok – egy nagyon erõs nyomás volt mindig a hata-
lom részérõl, hogy az agyak fölötti uralmat át kell venni,

Így korlátozta a lelkiismeret- és vallásszabadságot
a Kádár-rendszer

Nyíregyházán az év legjobb 80 természetfotója
Megnyílt Az év természetfotósa kiállítás a Váci Mihály

Kulturális Központban. Immár harmincadik alkalommal
várta a pályamûveket a NaturArt, vagyis a Magyar Ter-
mészetfotósok Szövetsége – ezekbõl a fotókból láthat
most egy válogatást a nyíregyházi közönség. A vándorki-
állítás december 31-ig tekinthetõ meg.

A természetfotósok és a természetet kedvelõk körében
az év egyik legjobban várt eseménye Az év természetfo-
tósa díjátadó és a pályázat legjobb képeibõl rendezett ki-
állítás. A Magyar Természetfotósok Szövetsége által kiírt
felhívásra 197 fotós mintegy 3533 képpel nevezett. A 2022-

Óvjuk természeti kincseinket

– Azok az emberek, akik természetfotózással foglalkoz-
nak, nagyon sok idõt töltenek azzal, hogy az adott pilla-
natot végül elkapják. Azt javaslom mindenkinek, nézze
meg ezeket a fotókat, mert egy pillanatot ábrázolnak az
élõvilággal. Már csak azért is érdemes
eljönni ide, mert az ember állandóan
alakítja a saját környezetét, hol rom-
bolja, hol pedig építi – ezek a fotók
egyfajta korlenyomatot is adnak –
mondta a megnyitón dr. Ulrich Attila
alpolgármester. Köszöntõjében hozzá-
tette, többek között azért látogat el
minden évben a kiállításra, hogy hang-
súlyozhassa, kiemelten fontos, hogy az
utánunk következõ generációk azok-
nak az értékeknek az ismeretében
nõjenek fel, amiket a kiállított képe-
ken is látunk.

Kreatív munkák születtek

Csutkai Csaba fotómûvész nyitotta meg a tárlatot, aki
elismerõen nyilatkozott a pályázók szakmai munkájáról,
mûvészi érzékérõl és kreativitásáról. – Ez a kiállítás a 2022-
es évnek a legjobb természetfotós gyûjteményét hozza
össze. Több kategóriában lehetett pályázni és ezek között
olyan kategóriák is vannak, amelyek a mûvészi fotós ka-
tegóriát is megütik – emelte ki.

Daróczi Csaba lett az év természetfotósa

Az idei év további érdekessége, hogy az elõzõ évek-
hez képest bekerült a kategóriák közé több mobiltele-
fonnal készült fotó is, a Magyar Természetfotósok Szö-
vetsége pedig a jövõben tervezi, hogy meghirdeti a

humor kategóriát is. A rendkívül erõs mezõnyben
Daróczi Csaba nyerte el Az év természetfotósa és Az
év természetfotója díját, összesen mintegy tizennyolc
képe szerepel a legjobbak között, melyek legtöbbje
szintén megtekintõ a december 31-ig nyitva tartó ván-
dorkiállításon.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

és ki kell törölni a múltat. Számotokra ezért nagyon fontos
megismerni ezt az eszme- és eszközrendszert, hogyan
próbálta a tradicionális kulturális örökségünket deformál-
ni, elijeszteni azokat, akik a közösségek oszlopaként meg-
próbálták a jövõ generációt elindítani a küzdelmes élet-
úton – fogalmazott köszöntõjében a Nyíregyházi Egye-
tem rektora, dr. Szabó György.

intézetigazgatója. – Minõségileg persze különbözõ a két
idõszak – folytatta a történész. A konszolidációs szakasz-
ban, 1958 táján megpróbáltak valamilyen kompromisszu-
mot kötni, hirdették a vallásszabadságot, mégis másod-
rendû állampolgárként kezelték azokat, akik hitüket vál-
lalták és gyakorolták – zárta gondolatait a Magyar Törté-
nelmi Társulat vármegyei tagozatának elnöke.

Feltárják a kommunista (fél)múltat

– A bizottság feladata a kommunista diktatúrával kap-
csolatos állami emlékezet megõrzése, a hatalmi mûködé-
sének feltárása, valamint az alatta elkövetett, el nem évü-
lõ bûncselekmények elkövetõi körének felderítésében
együttmûködés az ügyészséggel. A sokak által félmúltnak
nevezett idõszakkal foglalkoznak a Nemzeti Emlékezet
Bizottsága történészei. A levéltári kutatások mellett meg
kell szólítani a korszak résztvevõit, és az oral history in-
terjúival lesz teljes a közelmúlt történelmének rajza, meg-
értése.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

es pályázati anyag vándorkiállítása november 23-án nyílt
meg Nyíregyházán, a Váci Mihály Kulturális Központban,
ahol a legjobb nyolcvan fotót tekinthetik meg az érdeklõ-
dõk.

A hívõk másodrendû állampolgárok

Ez a kiállítás a Történettudományi és Filozófiai Intézet
elsõ eseménye a tudomány ünnepe programsorozatban.
A Magyar Történelmi Társulat vármegyei tagozatával kö-
zösen szervezte a kiállítást és elõadást a felsõoktatási in-
tézmény. – Nagyon fontos megmutatni, fontos beszélni a
Kádár-korszak egyházpolitikájáról, hogy milyen eszközök-
kel, módszerekkel dolgozott az egyházakkal szemben, a
Rákosi-érának a nyíltan és durván egyházellenes, az egy-
házat üldözõ idõszakát követõen – tájékoztatott a szerve-
zõk nevében dr. Zsoldos Ildikó, a Nyíregyházi Egyetem



14 Díjak2023. november 27.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Semmibõl szertárt? Zsigó Zsoltnak sikerült!

Petõfi-versek egy virtuális étlapról:
díjazták a múzeumfalu innovatív kiállítását

2023. november 14-én adta át a Pulszky Társaság „Az
Év Kiállítása” elnevezésû kitüntetéshez kapcsolódó elis-
meréseket a Budapesti Történeti Múzeumban. A díjáta-
dó ünnepségen dicsérõ oklevélben részesült a Sóstói
Múzeumfalu idõszaki kiállítása, amely 2022. október 28-
a és 2023. június 4-e között fogadta a látogatókat.

A megmérettetésre huszonhárom kiállítást neveztek, két
kategóriában. Közülük a bírálóbizottság döntése alapján
tizenhat pályázó került a második fordulóba és viselhette
„Az Év Kiállítása 2023 jelöltje” címet. A Sóstói Múzeum-
falu a Petõfi az étlapon címû idõszaki kiállítással neve-
zett, amelyet Kosztyu Brigitta muzeológus a költõ születé-
sének 200. évfordulója alkalmából, a Nemzeti Kulturális
Alap Petõfi 200 Ideiglenes Kollégiumának anyagi támo-
gatásával rendezett meg. A Sóstói Múzeumfalu bemutató-
jának kurátora sikeres, kreatív ötlettel oldotta meg a fel-
adatot, mely dicsérõ oklevelet érdemelt. A skanzen kiállí-
tását elismerõ kitüntetést Baloghné Szûcs Zsuzsanna, az
intézmény igazgatója és Kosztyu Brigitta, a kiállítás kurá-
tora vette át azon munkatársak és cégek nevében is, akik
közremûködésükkel hozzájárultak a sikerhez.

Fiktív vendéglõ, digitális étlap,
Petõfi-versek

– Nem rendelkezünk Petõfi-relikviákkal, nincsenek Pe-
tõfi-kézirataink. Petõfi költészetében is jelen vannak azok
a néprajzi vonatkozású szavak, amelyek ma megnehezí-
tik a tanulók életét. Õk lettek tulajdonképpen a kiállítás
célcsoportja. Úgy gondoltam, hogy olyan tárgyakat, szer-
számokat, eszközöket, viseletdarabokat mutassunk be,
amelyek ezekben a költeményekben megjelennek, segít-
ve ezzel a pedagógusok munkáját. Egy verses vendéglõ

díszletei között, interaktív módon, digitális étlapról hall-
gathatták meg a Petõfi-verseket, ugyanakkor a fiktív ven-
déglõ falán találkozhattak más, Petõfivel pályatárs, vagy
éppen kortárs költõ verseivel is, amelyek ugyanazzal a nép-
rajzi tartalommal bírtak, mint a Petõfi-versek is – mondta el
Kosztyu Brigitta muzeológus. A kurátor vitrinek és tablók
helyett egy fiktív vendéglõ díszletei közé álmodta a kiállí-
tást, amely valós ételek helyett szellemi táplálékot kínált.

Kreatív megoldás, innovatív kivitelezés
– 23 múzeum nevezett különbözõ kiállításokkal, há-

rom kategóriában, ebbõl két kategória volt az, ami tulaj-

donképpen díjazást kapott, a 10 millió alatti és a 10 millió
feletti kiállítások. A 13 díjazott mellett 6 múzeum dicsé-
rõ okleveles lett, a miénk egy dicsérõ okleveles kiállítás
volt. Azt gondolom, hogy a 18 millió forintból elkészült
kiállítás nem tud versenyezni az országos múzeumok
több száz milliós kiállításaival, viszont értékelte a zsûri
azt, hogy mi nagyon innovatív módon próbáltuk bemu-
tatni azt a tartalmat, amihez tulajdonképpen nagyon ke-
vés mûtárgy kapcsolódott, de annál több kreativitás és
játékosság – fejtette ki véleményét Baloghné Szûcs Zsu-
zsanna, a Sóstói Múzeumfalu igazgatója. A tárlat bete-
kintést adott Petõfi szatmári tartózkodásainak folklór vo-
natkozásaiba is.

Az OTP Fáy Alapítvány pályázatán az Oktatási Inno-
vációs Díj bronz fokozatát nyerte el Zsigó Zsolt, a Nyír-
egyházi Szakképzési Centrum Bánki Donát Mûszaki Tech-
nikum matematika–fizika szakos tanára, a Bánki Robot
Team alapítója. A Semmibõl szertárt nevû program az
élmény- és alkotó pedagógiára épít, mely mintegy 300
pályamû között nyert a középiskolai kategóriában. Zsigó
Zsolt programja fizika kísérletek és eszközök fejlesztését
teszi elérhetõvé a diákok részvételével, kis költséggel.

Zsigó Zsolt pályázata, a Semmibõl szertárt arra épít, hogy
az iskolai szertárak eszközkészlete sok helyen hiányos, nem
felel meg a mai követelményeknek, ezért nehéz azoknak a
tanároknak a helyzete, akik korszerû közösségi kísérlete-
zést szeretnének végezni. A program célja, itthon eddig nem,
vagy alig ismert fizika kísérletek és eszközök fejlesztése a
diákok részvételével, kis költséggel, és ezen keresztül a
modern fizika tárgykörének népszerûsítése. Emellett cél ál-
talában a STEM, vagyis a mûszaki és természettudományos
tárgyak népszerûsítése, ezért iskolai versenyeket is szervez-
nek a program keretében, amelyek alkalmasak – fõként a
fizika –, de az alkalmazott mérnöki tudományok népszerû-
sítésére is. A Semmibõl szertárt címû pályázat is az iskolai
oktatást támogatja.

– Ha valaki ismeri Öveges professzor munkásságát,
akkor tudja, hogy egyszerû anyagokból, alufóliából, meg
mûanyag darabokból rakott össze komplett fizikai kísér-
leteket. Egyszerû, olcsó, akár újrahasznosított anyagok-
ból a diákokkal közösen elkészített kísérleti eszközöket
mutattam be a pályázatban – mondta Zsigó Zsolt.

A Bánki csapat számos sikert tudhat
magáénak

Az OTP Fáy Alapítvány célja a fiatalok jövõtudatos gon-
dolkodásának, ezen belül kiemelten a pénzügyi kompe-

tenciáiknak a fejlesztése. Többféle produktuma van a Bánki
csapatnak, melyeket rendre bemutatnak tudós tanárfesz-
tiválokon. Jártak már Portugáliában és Debrecenben is pl.
egy radon, vagyis sugárzásmérõ eszközzel. A személyre
szabott tehetséggondozáshoz is készítettek kísérleti esz-
közöket.

Egérfogó és pingponglabda, a kulcs
az élményszerzés

– A modern fizika demonstrálásához viszonylag kevés
eszköz áll a rendelkezésre, azok sem látványosak, nem
élményszerûek. Egy amerikai egyetem kísérletgyûjtemé-
nyében találtam az egérfogókkal létrehozott láncreakció
kísérleti bemutatót. Mi az egérfogókat és a pingponglab-
dákat használtuk arra, hogy a láncreakció egyfajta korlá-
tozott modelljét mutassuk meg – tette hozzá a matemati-
ka–fizika szakos tanár. Zsigó tanár úr szerint az effajta
hozzáállás az attitûdöt változtatja meg, érdeklõdõbbé te-

szi a diákokat, sõt az élmény okán mélyebb ismeretet nyújt.
A program célja a közösségi kísérletezés erõsítése. Fej-
leszteni kell a manuális készségeket, hiszen ez az eszkö-
zök használatához is szükséges. Korunkban tervezett el-
avulás van a tárgyak életében. Fontos lenne a hétközna-
pokban a javíthatóság, amely nem volt probléma addig,
amíg a nagyapa vagy édesapa mûhelye, kicsi sufnija mû-
ködött, és a gyerekek is ismerkedhettek az ottani szerszá-
mokkal, mûveletekkel.

Újabb innovációs verseny kilátásban
A díjazottak között nemigen volt természettudományos

munka, inkább a digitális világ és a mûvészeti vonal, hát-
ránykompenzációs fejlesztések kapcsán. Zsigó tanár úr újab-
ban innovációs versenyre készül tanítványaival. Ezúttal is
valós problémákra keresnek valós megoldásokat. Az új téma
a haptikus rezgésekkel mûködõ rendszerek, vajon okoz-
hatnak-e könnyebbséget a vak emberek életében?
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Képviselõi fogadóóra

Ágoston Ildikó (6. sz. vk. önk. képvise-
lõje) fogadóórát tart.

Idõpont: november 28.,  16.00 órától.
Helyszín: Egészségház, Sóstóhegy,

Fácán utca 2/B I. em.

Három királyok

A 3 tenor adventi mûsora. A Móricz Zsigmond Szín-
ház színmûvészei: Horváth Viktor, Gulácsi Tamás, Tar
Dániel ezúttal advent alkalmából újra énekelnek a
Bencs Villában. Idõpont: december 1. 17.30-tól.

Így írunk mi
A Szabolcsi Szépíró Kör felolvasóestje. Közremûkö-
dõk: Béres Tamás, Csabai László, Kováts Judit, Ménes
Attila, M. Szlávik Tünde, Oláh András.
Idõpont: november 28. 17. 00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Budai krónika
Az elsõ Magyarországon nyomtatott könyv 550. szü-
letésnapja. Elõadás a könyv születésérõl, a történelmi
hátterérõl és a 15. század nyomdászatáról, a hason-
más kiadás bemutatása. Elõadó: Farkas Gábor, az
Országos Széchényi Könyvtár munkatársa, a hason-
más kiadás szerkesztõje.
Idõpont: november 29. 10.00 óra. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Helytörténeti Esték
Babosi László: Balázs József élete és mûvei. A Besse-
nyei Társasággal közös rendezvény.
Idõpont: november 30. 16.30-tól. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A vármegyénk képeslapokon
Erdélyi Ferenc kiállítása.
Megtekinthetõ: november 30-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Leskovics András érmekiállítása
A II. világháború elõtti és alatti korszak érme- és fize-
tõeszközei. A pengõ idõszaka (1927–1946).
Megtekinthetõ: november 30-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár.

Nagy Béla festõmûvész életmû-kiállítása
Megtekinthetõ: december 2-ig.
Helyszín: Nyíregyházi Városi Galéria.

A mûvészet belsõ világunk tükre
Nyitrainé Ferencz Gyöngyi és Papp Diána kiállítása.
Megtekinthetõ: december 2-ig.
Helyszín: Vasutas Mûvelõdési Ház.

Az év természetfotósa 2022 kiállítás
Megtekinthetõ: december 31-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A liftbe ragadt emberiség
Az Átutazók Mûvészeti Egyesület kiállítása.
Megtekinthetõ: január 6-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár.
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Deák Ferenc Akadémia
A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdeklõ-

dõket 27. jubileumi elõadássorozatára.
Téma: Trianon. Elõadó: dr. Ablonczy Balázs történész,

ELTE BTK egyetemi docense.
Idõpont: december 1. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-

mond Megyei és Városi Könyvtár.
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Korosan is boldogan
Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Magyar-

országi Szépkorúak Akadémiájának ismeretterjesztõ elõ-
adássorozata.

December 6. 15.00 óra: Korosan is boldogan. Elõadó:
dr. Gaál Sándor esperes-lelkész, Nyíregyháza-Városi Re-
formátus Egyházközség. Helyszín: Váci Mihály Kulturális
Központ.

Szépkorúak Akadémiája

Az öregedés mûvészete sorozatban a családfakészítés-
rõl és a családfakutatásról tartott elõadást dr. Ulrich Attila
a Váci Mihály Kulturális Központban. Nyíregyháza alpol-
gármestere történészként az érdekes történetek mellett
bemutatott a résztvevõknek egy weboldalt is, melynek
segítségével bárki elkezdheti keresni õseit. A népszerû elõ-
adássorozaton ismét megtelt a nézõtér.
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
www.emlekjelek.hu)
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Az évszázad mérkõzése
Így vonult be a futballtörténelembe a magyar nem-

zeti válogatott Anglia felett aratott 6:3-as diadala, ame-
lyet hetven évvel ezelõtt, 1953. november 25-én értek
el a Wembleyben. Az aranycsapat ebben az évben a
nyolc hivatalos mérkõzése
mellett húsz bemutató találko-
zón is szerepelt, amelyek több-
ségén nagyarányú gyõzelme-
ket aratott. Ezek között voltak
olyan meccsek, amelyeket
megyei válogatottak ellen vív-
tak meg, mint például Sza-
bolcs-Szatmár megye váloga-
tottja ellen június 24-én.

„Hatalmas nézõsereg elõtt
nagyszerû hírverése volt a labdarúgásnak válogatott-
jaink nyíregyházi elõkészületi mérkõzése” – ezzel a
címmel olvashatták másnap a Népsport címoldalán
a tudósítást. A svédek ellen készülõ válogatott tagjai
vonattal érkeztek meg Nyíregyházára. A vasútállo-
máson népes küldöttség fogadta a csapat és a stáb
tagjait, onnan pedig Sóstófürdõre vitték õket. A Nép-
lap beharangozójából kiderült, hogy megyénk az el-
múlt évben másodszor nyerte el az Országos Testne-
velési és Sportbizottság (OTSB) vándorzászlaját a
sport terén kifejtett jó munkáért, amit az OTSB Lab-

darúgó Szakosztálya a válogatott jutalomjátékával
köszönt meg.

A megyei válogatott gerincét a Nyíregyházi Építõk
NB II-ben szereplõ csapata adta, amit a megyei bajnok-

ságban szereplõ játékosokkal
egészítettek ki. Az elsõ félidõ-
ben ez a kezdõcsapat nézett
szembe Cziborékkal: Bakos –
Demeter, Csemiczki, Magyar –
Pokrovenszki, Havacs – Mol-
nár, Fábián, Tóth, Patai, Szlávik.
A második félidõre ezek a játé-
kosok léptek a pályára: Becs-
kereki – Albert, Szép, Koskovics
– Lakatos, Szarvas – Répási,

Viktor, Tölgyesi, Kézi, Parragh. A 17 kapott gólra egy
becsületgól jutott: a második félidõ 29. percében Kézi
volt eredményes. A válogatott góljaiból Kocsis négyet,
míg Hidegkuti és Puskás hármat-hármat szerzett.

A mérkõzésre kilátogató 15 ezer nézõ ízelítõt kapott
a magyar válogatott játékából. „Láthatták a gyors hely-
cserés támadásokat, a védelem megzavarását, a gyors
kitöréseket és lövéseket”. Bizonyára a hazaiak is éle-
tük meccsét játszották Bozsikék ellen!


